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Algemene Bijdragen 

HET PLENTERBOS EEN UTOPIE — NEEN ! 
(Nabetrachting over de excursie in de bossen van Fürst zu Salm op 23 oktober 1964) 

[221.41] 
door 

J. L. W. BLOKHUIS 

Ondanks de overvloedige regen was de excursie onder de leiding van 
Fürst zu Salm op zijn landgoed, gelegen bij Coesfeld, een weldadige doop 
in de wezenlijke vraagstukken van de bosbouw. Ik krijg de indruk, dat de 
eigenlijke bosbouwvraagstukken, althans in ons tijdschrift, weinig worden 
behandeld, zodat een injectie van buitenaf wel noodzakelijk is. Vele 
houtvesters in N.W. Duitsland tonen weliswaar een hautain lachje, als men 
spreekt over „naturgemasse Waldbau", toch zijn het daar de meest revolu-
tionaire elementen in N.W. Duitsland, die ondanks de critiek van hun col-
lega's zich losmaken van de kaalkap en de tirannie van de leeftijdsklassen-
verhoudingen. 

Omstreeks 1900 heeft Zwitserland zijn Duitse bosbouwadviseurs de deur 
gewezen. De bosbouw heeft daar een peil bereikt, dat voor de gematigde 
luchtstreken het hoogstaande wordt genoemd. Ook België laat zich door 
de Zwitserse resultaten een nieuwe weg wijzen. In het zuiden van Duitsland 
heeft men ook grote belangstelling voor de „naturgemasse Waldbau". 

Nederland, aanvankelijk geleid door de grote Van Schermbeek, die een 
buitenlandse vermaardheid had, had toen een voorsprong op Duitsland. 
De oude garde leefde nog zijn ideeën uit, maar de jongere garde lachte ook 
over „naturgemasse Waldbau". Hier kan men zich niet losmaken van kaalkap 
en leeftijdsklassen, terwijl de loofhoutmengingen, die vroeger op de excursies 
van de N.W. Forstverein in Drente zeer werden bewonderd, zoveel mogelijk 
ongedaan worden gemaakt. Noch de leiding van het Staatsbosbeheer, noch 
die van het Bosbouwproefstation hebben zich achter vernieuwingspogingen 
in de Bosbouw gesteld. Toch zal een verandering in de bosbouw onvermij-
delijk zijn, omdat de crisis door de hogere lonen en de lage prijzen daartoe 
dwingen. 

De denkbeelden van Fürst zu Salm geven een goede aanleiding om de 
vraagstukken nader te behandelen. 
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Onze enthousiaste leider was niet moede ons te verzekeren, dat de be-
drijfsvorm, het plenterbos, die hij nastreefde, 40% meer dikhout produceert, 
dan het kaalkapbos. Het kaalkapbos is verkwistend met dun hout, dat èn 
xnoeilijk verkoopbaar is èn duur in de oogstkosten. 

Van prof. dr J. H. Becking heb ik exacte gegevens gevraagd om de woor-
den van onze gastheer met cijfers kracht bij te zetten. Hier volgen de ge-
gevens uit een tabel van het boek van Knuchel: „Planung und Kontrolle 
im Forstbetrieb" (blz. 75), die zijn ontleend aan een publikatie van Flury 
in 1914. 

Prozentuale Verteilung des Normalvorrates nach Stärkeklassen. 

Bonität 
Stärke-
klassen 

cm. 

Schlagweiser Hochwald, Gesamtmasse 
u = 120 Jahre, schweizerische 

Ertragstafel. 
Fichte, Gebirge Buche. 

Tannen-Fichten-
Plenterwald 

nach 
einigen 

Versuchsflächen 

I 4—12 4,1 9,0 2,6 14—24 21,8 30,6 5,5 26—40 47,7 49,4 14,8 42—60 25,9 11,0 36,6 
über 60 0,5 — 40,5 

100,0 100,0 100,0 
m 4—12 12,8 14,4 3,7 

14—24 36,7 41,5 10,4 26—40 40,9 40,2 29,0 42—60 9,6 3,9 44,7 
über 60 12,2 

100,0 100,0 100,0 

Prof. Becking schrijft daarbij: 
„Uit dit staatje blijkt duidelijk, dat in het uitkapbos het procentische aan-

deel aan zwaar hout zeer veel hoger is dan in het leegkapbos. 
Daar zowel de normaal voorraad als de aanwas in beide bedrijfsvormen 

ongeveer gelijk zijn, kan worden aangenomen, dat de normale aanwas ( = de 
normale productie) een zelfde verschil in samenstelling zullen vertonen als 
de normaal voorraad. 

Ik meen hiermede geheel aan Uw verzoek te hebben voldaan." 
Zoals uit mijn vroegere publikaties in dit tijdschrift bekend is, heb ik bij 

het beheer van de Emmerdennen gestreefd naar een ongelijkjarige opbouw 
in de richting van het plenterbos. Juist deze praktijk heeft mij sterk doen 
staan in de propaganda van het ongelijkjarige bos. In de laatste jaren is deze 
bosbouwfactor nog versterkt door het streven naar aantrekkelijke bossen 
voor recreatie. 

Bij de beschrijving van de excursie van de vereniging van naturgemässe 
Waldwirtschaft op 10—12 juni 1963 in Seesen (Harz) schrijft A. Weissker-
Layna onder de rubriek „Krises des Waldbaus" (Allgem. Forstz. 21 Dez. 
1963) het volgende: 


